
Zápis ze setkání Ornitologického klubu při Labských pískovcích ze dne 16. 3. 2024 v Krásné Lípě 

- Zahájení P. Benda – 9.10 hod.  

- Znělka 

- Přivítání účastníků 

- Přivítání přednášejícího O. Volfa 

- Přivítání hostů 

- Organizace setkání – poděkování Správě NP České Švýcarsko – zázemí 

- Bohaté občerstvení zajistily – H. Tomšíková, V. Bendová, K. Bartoňová, I. Wenischová, Správa 

NP České Švýcarsko – nápoje  

- Přijmutí nových členů Ornitologického klubu při Labských pískovcích – J. Kmeť, V. Sus, M. 

Kašparová, L. Faják 

- Nový čekatel na členství – Z. Jílek (Děčín) 

- Aktuální počet členů Ornitologického klubu – 41 + 1 čekatel 

- Omluveni – K. Lohniská, E. Mikolášková (host), M. Půlpán, V. Kopecký (host), V. Beran, K. 

Havlíček, J. Kmeť 

- Přítomni dle prezenční listiny – P. Benda, H. Tomšíková, J. Lobotka, D. Boura, V. Neckář, U. 

Augst, G. Ritschel, M. Suržinová, R. Procházková, Z. Jahoda, D. Jahoda, I. Wenischová, M. 

Kašparová, V. Sus, M. Horyna, V. Šena, V. Friml, M. Malý, L. Bartoň, V. Šutera, Z. Jílek, P. 

Svoboda + 8 hostů 

- Výzva k a aktualizaci kontaktů 

- Ukázka ornitologické literatury, jak tuzemské, tak i zahraniční 

- Představení nového Zpravodaje Ornitologického klubu č. 19/2023, vydání a grafické práce 

provedla Střední odborná škola mediální grafiky a polygrafie Rumburk, finančně grafické 

práce pokryla Správa NP České Švýcarsko, tisk finančně zajistila firma JUROS, s. r. o. Ústí nad 

Labem 

- Poděkování všem, kteří přispěli svými články a příspěvky do Ornitologického zpravodaje. 

V této souvislosti je nutno připomenout všem autorům, že je nutné odevzdávat text a 

obrázky odděleně. Zjednoduší to tak velmi práci grafika.   

- Poděkování R. Procházkové za jazykovou korekturu Ornitologického zpravodaje 

- Poděkování kolegyni M. Suržinové za vedení fotogalerie 

- V roce 2024 se cíleně v Ptačí oblasti Labské pískovce monitorují – sokol stěhovavý, výr velký, 

kulíšek nejmenší, sýc rousný, orel mořský, luňák červený, luňák hnědý, čáp černý a ledňáček 

říční 

- Výzva k monitoringu ledňáčka říčního i mimo ptačí oblast (metodika přiložena) 

- Výzva k zapojení se do monitoringu skorce vodního (metodika přiložena), Ploučnici na okrese 

Děčín přislíbil, že bude monitorovat V. Beran 

- Celorepublikově se v roce 2024 monitoruje čáp bílý 

- Celorepublikově se v roce 2024 monitoruje čáp černý (po 10 letech) – metodika bude členům 

klubu zaslána dodatečně až bude vytvořena celorepublikovými koordinátory 

- Pro rok 2024 se plánuje (P. Benda) využití dronu pro monitoring kolonií volavek popelavých 

(areál ZOO Děčín, Malé Březno, Chabařovice, Šluknov – Rybničná), případně i dalších druhů či 

hnízd, do kterých není vidět 

- Saské Švýcarsko – opět hnízdění hus velkých na skále a husice nilské také na skále ve velmi 

vysoké výšce 



- V Děčíně na Zámeckém rybníce proběhlo přeinstalování hnízdní budky pro morčáka velkého, 

která zde byla 20 let, strom byl poražen. Nová instalace byla provedena ve spolupráci se ZOO 

Děčín (R. Řehák – člen našeho klubu). Aktuálně se zde morčáci zdržují, dokonce byla 

pozorována samice sedící na střeše budky.   

- Byla navázána spolupráce s Krajským úřadem Ústeckého kraje. Za tím účelem byla založena 

pracovní skupina (V. Neckář – koordinátor, P. Benda, P. Bauer, L. Blažej, J. Juda), která bude 

mít za úkol komunikaci s tímto úřadem, dávat podněty a v některých případech i příp. 

zajišťovat management. Probíhá revize lokalit, které by mohly být chráněny. Cílem je, aby 

každé chráněné území mělo svého patrona (kontaktní osoba r. Neckář – tel. 775 305 787) 

- PR Velký rybník u Rybniště – situace je velmi vážná. Hrozí protržení hráze, hladina se cíleně 

snižuje a rybník bude zřejmě vypuštěn zcela. Nutno sledovat ve vztahu nejen k ptactvu, ale 

také k ostatním druhům – potenciální ohrožení škeblí, obojživelníků apod. Vlastníci rybník 

údajně nechtějí prodat. Harmonogram oprav zatím není známý, ale na základě našich 

zkušeností lze důvodně předpokládat roky.    

- Byly promítnuty dva velmi zajímavé krátké několikaminutové historické filmy z roku 1930 o 

sokolovi stěhovavém a ostříži lesním ze Saského Švýcarska, které zajistil U. Augst 

- Bylo prezentováno velmi zdařilé tričko se symbolem sýčka obecného. Jedná se o produkt 

České společnosti ornitologické a firmy Bushman. Část z ceny trička putuje na ochranu sýčka 

obecného v ČR – nejohroženější sovy naší republiky. 

- Aktuální informace z Ptačího parku Mnišské louky u České Lípy. Je to k našemu regionu 

nejbližší ptačí park. Cíleně by měl mít rozlohu 100 ha. Intenzivně se jedná o výkupu pozemků, 

zatím je ve vlastnictví České společnosti ornitologické cca 25 ha. Zásadní je aktivita našeho 

člena V. Šutery, který díky svým kontaktům, zajistil výkup dalších pozemků. Aktuálně se 

v ptačím parku intenzivně pracuje na opatřením pro podporu diverzity ptáků, vč. pastvy 

evropských divokých koní (v pondělí 11. 3. se zde narodilo hříbátko).   

- Stále ožehavá kauza je Zámecký rybník v Děčíně (viz série článků v našich zpravodajích). Díky 

intenzivní práci H. Tomšíkové je de od 1. 3 zakázán rybolov (zatím na 3 roky), což ocenili 

přítomní potleskem. Plánují se další opatření – vyčištění rybníka, snaha je o snížení mocnosti 

nánosů, instalace nového ostrůvku pro ptáky a další aktivity. 

- Byla zmíněna „firemní rezervace“ firmy JUROS u Prackovic nad Labem (hranice okresů 

Litoměřice a Ústí nad Labem). Jedná se o starý hliník, který byl již velmi zarostlý náletovou 

vegetací a stěny byly již sesunuty. Aktuálně proběhly práce na odstranění náletových dřevin a 

proběhla úprava stěn tak, aby zde mohly zahnízdit břehule říční, příp. vlhy pestré.  

- Přestávka 

- Přednáška O. Volfa – Ptáci Krušných hor        

 

Zapsal Pavel Benda 


